

DOI: 10.18572/1812-3805-2019-10-67-74

Административно-правовое обеспечение экономического суверенитета России во второй половине XIX — начале XX в.

*Латыпов Урал Альфретович,
аспирант кафедры теории права и государственно-правовых дисциплин
Международного юридического института
pen.depel@gmail.com*

В статье представлена авторская позиция по вопросу обеспечения экономического суверенитета России административно-правовыми средствами во второй половине XIX — начале XX в. Рассматривается одна из административных функций государства — контрольно-надзорная, которая реализовывалась в добывающей и перерабатывающей отраслях и обеспечивала условия безопасности труда, а также их развитие.

***Ключевые слова:** административное регулирование, контрольно-надзорная структура, административный контроль и надзор, горная полиция, мелкотоварное производство, раннекапиталистические и полуфеодалные формы хозяйства, фабричная инспекция, присутствия по горнозаводским делам, Совет министров.*

The Administrative and Legal Support of the Economic Sovereignty of Russia in the Second Half of the XIXth to the Early XXth Century

*Latypov Ural A.
Postgraduate Student of the Department of Theory of Law and State
and Legal Disciplines of the International Law Institute*

The article presents the author's position on the issue of support of the economic sovereignty of Russia by administrative and legal means in the second half of the XIXth to the early XXth century. The publication reviews one of administrative functions of the state — the control and supervision one exercised in the extraction and processing industries and securing safe working conditions and their development.

***Keywords:** administrative regulation, control and supervisory structure, administrative control and supervision, mountain police, small commodity production, early capitalist and semi-feudal forms of farming, factory inspection, mining councils, Council of Ministers.*